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SZENT CSALÁD ÜNNEPE                       C év                 1– 4 oldal 
JÉZUS, MÁRIA ÉS JÓZSEF 
 
Olv.: Sir 3,3-7.1417a – Kol 3,12-21 – Lk 2,41-52 
A tizenkét éves Jézus a templomban 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! 
Isten hív bennünket minden alkalommal! Isten a meghívó, a vendéglátó, Isten az, aki 
találkozni akar velünk! Ma Szent Család vasárnapja van. Ez nem egy plébániatemplom, ahol 
elsősorban a családok gyülekeznek össze, azért mégis mondom, hátha eljut valahova az, amit 
az ember mond egy ilyen aprócska közösségben is és üres székek esetében.  
 

Édesanyák ne felejtsék el, Mária az Úr szolgálóleánya! 
Édesapák ne felejtsék el, hogy József,  
Jézus nevelőapja a Szentlélek indításaira figyel!  
Fiak és lányok ne felejtsétek el,  
Jézus engedelmes volt szüleinek!  

 
Ma Szent Család vasárnapját igazán csak akkor ünnepelhetjük, ha az anyák komolyan veszik, 
Mária az Úr szolgálóleánya, ha az apák komolyan gondolják az isteni eligazítást, és a 
gyermekek fontosnak tartják az igazodást, amit akár engedelmességnek is lehet mondani! 
Mindenki ezek alapján vizsgálódjon lelkében és kérjünk bűnbocsánatot Istentől! 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Szent Család vasárnapján olyan gondolatok támadnak a szívünkben, amelyek az életünk 
szempontjából talán a legfontosabbak. Karácsonyhoz lehet illeszteni ezt az ünnepet. Korábban 
Zugligetben voltam plébános. Annak a templomnak a titulusa: Szent Család templom. Mindig 
szomorkodtam, mert ez az ünnep mostoha a karácsony közelében. Mostoha egy 
elpogányosodott világban, ahol az emberek igazából kiveszik a szabadságukat ilyenkor. Év 
vége van. Valahogy elsikkad ennek az ünnepnek az üzenete, és szegényebbek leszünk.  
Szent Család vasárnapja van, ami a családok vasárnapja! Nem emberi gondolat a család, nem 
ember találta ki. 

Isten gondolata a család! 
Isten – ahogy a Szentírás írja – férfinek és nőnek teremtette az embert! 

 
Az isteni gondolatban az fogalmazódik meg,  
hogy ennek a két embernek a szeretetkapcsolata  
az emberi élet szeretetközösségének az alapja! 
 

Emberi túlkapások, aberrált gondolatok a nemek kapcsolatában! 
Isten férfinek és nőnek teremtette az embert! Éppen ezért az isteni gondolathoz igazodva nem 
tudunk mit kezdeni két egynemű ember kapcsolatával! Emberi túlkapás, amikor házaspárként 
akarnak ezek az emberek megjelenni. Magukra nézve azokat a jogokat követelik, amelyek a 
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családot illetik, amelyek a család számára kihívást jelentenek, feladatot az emberi élet 
szolgálatában.  
Egészen aberrált gondolat, amit a mai világ megfogalmaz, hogy a kicsi gyerekeket úgy kell 
nevelni, hogy az ő nemét nem szabad hangsúlyozni. Majd kialakul, hogy milyen nemű 
emberként éli az életét.  
Emberi eltévelyedések mindig is voltak a nemek kapcsolatában, de ezek azért…! 
 
A kereszténység 2000 évvel ezelőtt megújította a családi életet! 
Éppen a kereszténység volt az, amely egy életmódváltozást hozott! Éppen a kereszténység a 
keresztségben - amely a hitre hivatkozik, - egészen sajátosan fölépítette ezt az isteni 
gondolatot ebben a világban. 
 

A keresztény gondolkodás azt jelenti, 
hogy Isten életébe, az Isten Szentháromságos életébe beemeljük a családot! 

 
Az a példa, az a minta, új gondolkodás forradalmi volt, amit a kereszténység 2000 évvel 
ezelőtt megjelenített! Volt mit kijavítani, volt mit megújítani! Ez azt is jelenti, hogy Isten 
élete jelenjen meg a családi közösségekben, ahogy ez kibontakozott az apostolok tanítása 
nyomán, legfőképpen Pál apostol segítségével. Ezért is olvastunk fel ma a Kolosszeiekhez írt 
levélből. Pál apostol az Efezusiaknak is írt ezzel kapcsolatosan. A görög kultúra, a görög 
műveltség eszmeisége megjelenik ebben a keresztény üzenetben. Platón és Arisztotelész az 
erények egészen sajátos kibontakoztatói. Abban a már dekadens görög világban hirdetik az 
erények fontosságát, amelyek nélkül közösségi életet nem tud élni az ember! 
 
Az erények nélkülözhetetlenek a közösség életében! 
Ezek az erények megfogalmazódtak Szent Pál levelében: „Legyen szívetekben irgalom, jóság, 
szelídség, türelem!” A szeretet himnuszban is ismerünk felsorolásokat az együttéléssel 
kapcsolatosan.  

Rendkívül fontos, hogy az ember fölismerje, 
hogy egy közösség életminősége az egyének erkölcsi szintjétől függ! 

 
Olyan a közösség, amilyenek mi vagyunk!  
Olyan egy társadalom, amilyenek azok az emberek,  
akik azt a társadalmat alkotják! 

 
Az erények nélkülözhetetlenül fontosak! Az is igaz, hogy az erények sokkal unalmasabbak, 
mint a bűnök. A bűnök izgalmasak. Nem véletlen, hogy az irodalom, de főképpen a film a 
bűnökkel foglalkozik. A célja az, hogy izgalmi helyzetbe hozza az embereket. Tálalják az 
embereknek, és észrevétlenül kilúgozzák az emberek életét. Lezüllenek az emberek, 
alábuknak az emberek.  
 

Ennek az a következménye, hogy a közösségek széthullnak,  
és az emberek nem találják helyüket ebben a világban. 

 
Győri lévén szégyelltem, hogy győri írta egy Hajdú újságban, hogy Orbán Viktor, Semjén 
Zsolt, Balog Zoltán, Hoffmann Rózsa rá akarják kényszeríteni a kereszténységet Európára. 
Nem a magyarok. Nem veszik tudomásul, hogy fölnőtt egy új nemzedék. Miért nem veszik 
tudomásul, hogy etika nélkül, erények nélkül nőtt fel egy nemzedék? Mit akar ez a néhány 
ember és remélhetőleg még sokan mások is ezekkel a fiatalokkal? Vegyék tudomásul a 
helyzetet! Azért beszélnek ezekről a kérdésekről, mert látják a helyzetet.  



  2012. 12. 30. 

  C 7 

3 

Nekünk, akik felelősséget érzünk az életért a mai evangéliumra is hivatkozva 
az istenit és az emberi szeretetet kell összehangolnunk! 

A kell és az emberi szeretet! 
 
Valamiképpen felül kell vizsgálni a szeretetideológiákat. Hall ilyeneket az ember: együtt a 
család! Együtt a család, akkor elmaradhat a szentmise, akkor nem kell istenes módon 
megünnepelni a vasárnapot. Együtt a család! Mintha az imádságot helyettesíthetné egy finom 
étel elfogyasztása. Mintha a vasárnap megünneplését helyettesíthetné egy fürdő látogatása, 
vagy egy színházi előadás, vagy egy nagyszerű koncert meghallgatása.  
 

Valahol a sorrendiséggel van baj! 
Szent Benedek regulájában az első helyen olvassuk: 

„A szeretetet semmi meg ne előzze!” 
 
A küldetés! Mit hallottunk? „Nem tudtátok, hogy Atyám dolgaiban kell lennem?” 
Nem értették, hallottuk ezt is, de Mária elraktározta szívében a tizenkét éves Jézusnak ezt a 
megnyilatkozását. 
 

A kell arról szól, hogy az embernek küldetése van!  
A küldetés Istennel hozza össze az embert!  
Bármilyen küldetésről lehet szó,  
de küldetésszerűen élni csak igazi értékek mentén lehet!  
Az igazi értékek Istenhez rendelnek bennünket!  

 
Az emberi szeretet rendkívül fontos!  
Egyről ne feledkezzünk meg,  
Isten nem csap be bennünket. Isten nem fosztja ki az embert!  
Amikor az ember ezt a „kell”-et, ezt a küldetést nagyon fontosnak látja,  
akkor az Isten mindezért megjutalmazza! Nem biztos, hogy úgy, ahogy várjuk!  
Nem biztos, hogy az történik, amire gondolunk, de az Isten nem marad adós! 

 
Az ember feladata, hogy a sorrendet föl ne borítsa!  

Első helyen van  
a küldetésünk, az Isten gondolata, az Isten akarata és az ehhez való igazodás!  
A második helyen van  
az egymás iránti szeretetünk megnyilatkozása, kibontakozása,  
amely az erények függvénye, azon erények függvénye,  
amiket Pál apostol ír az ő kedves híveinek apostoli leveleiben. 

 
Nem egyszerű a kettőt harmonizálni, a kettőt összehozni. Nagy kísértése az embernek, hogy a 
szeretet ideologizálása révén a másodikat hangsúlyozza, mert Istennél számít az irgalmára, 
nagylelkűségére.  

A család feladata ennek a kettőnek a harmonizálása, 
ami csak az által lehetséges, hogy a családban első helyen az Isten él! 

A család nem éjjeli menedékhely, a család szentély! 
 

A család az a hely, ahol az ember imádkozni tanul!  
Az a hely, ahol az ember megtanulja  
szülők és gyerekek kapcsolatában a legfontosabbakat.  
Ahol az ember fölkészül az életre! A család szentély! 
A második hely a családban a gyerekeké! 
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A család melegház. Nem a külső világ rideg, hideg, viharos valósága.  
A gyenge palántákat is melegházba ültetjük,  
hogy aztán megerősödjenek és bírják a viharokat is.  
A második hely a gyerekeké! 

  
A harmadik hely a szülőké!  
Az sem véletlen, hogy olyan kevés gyerek születik. Semmivel nem magyarázható.  
Egyetlen magyarázata van, az emberi önzés, nem érez valaki felelősséget  
az életért, a nemzetéért, az emberiségért! 
 

Mohamednek van egy nagyon kedves meséje.  
A mese úgy szól, hogy az Isten a Nílus homokjából megformálja az embert. Miközben 
ügyködik, egy rák megszúrja az Isten úját, és három csepp vér kiserken. Ebből a három csepp 
vérből alkotja meg Isten a szülők szívét. Ezért nagy kihívás az élet továbbadása, mert a 
kiserkenő vérből formálja Isten a szülők szívét. 
 

A mai vasárnapon ezzel az isteni gondolattal,  
a család gondolatával nagyon komolyan kell foglalkozni! 
Legfontosabb, hogy az ember a sorrendet ne vétse el! 
Első helyen van az Isten akarata!  
A második helyen van az emberi szeretet megteremtése, gyakorlása,  
amely mindenképpen függvénye annak,  
hogy számunkra mit jelent és mennyire fontos az Isten akarata!  

 
Ha ezt tudatosítjuk magunkban, akkor nem hiába születtünk és nem hiába éltünk! 

 
+  A M E N  + 

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek!  
Imádkozzunk a fiatalokért, azokért, akik elég magabiztosak, akik okosabbak a szüleiknél. 
Mindent jobban tudnak, mint a szüleik. A maguk útját járják. Mi pontosan így voltunk fiatal 
korunkban. Arról talán megfeledkezünk, hogy ez a magabiztosság és az, ahogy a szüleiken 
élősködnek 30 éves korukig, néha még tovább is, ez nem stimmel.  
 
Azt is szeretném a fiatalok figyelmébe ajánlani, hogy Jézus, aki valóban a maga útját kezdte 
el, de aztán hazament a szüleivel és engedelmeskedett nekik. Vagyis úgy illeszkedett be a 
családi közösségbe, hogy ennek a családnak rendezett élete lehessen. Minden közösségben 
egymásnak engedelmeskedünk. E nélkül nem lehet egy közösséget fönntartani. Egy férj is 
engedelmeskedik a feleségének, a feleség a férjének, a gyerek a szülőknek, a szülők a 
gyerekeknek, munkatárs, a munkatársnak. Valamiképpen így kerek az élet! 
 
Imádkozzunk a fiatalokért, hogy ne csak magabiztosak legyenek, hanem engedelmesek is! 

 
Mi Atyánk… 
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